
Verslag van de bespreking op maandag 2 mei 1960 tussen 
enige Nederlandse Ministers en leden van de Eur opese 
Commissie in de kamer van de Minister van Economis che 

Zaken. 

Wanneer Minister De Pous te 2 uur de bi j eenkomst 
opent zijn aanwezig: 
van Nederlandse zijde: de Ministers De Pous, Zijlstra en 

Marijnen, alsmede Mr. G.E. Baron 
van Ittersum, terwijl later ook de 
Minister-President aan de ve rgadering 
deelneemt; 

de Europese Commissie is vertegenwoordigt door: 
haar President, Prof. Hallstein en 
haar leden, de heren Rey, Marjolin 
en Mansholt. 

Na een welkomstwoord van de Voorzitter verklaart 
Prof, Hallstein naar Nederland te zijn gekomen om de laatste 
grote problemen, die aan een verwezenlijking van de accele
ratie in de weg staan, uit de weg te ruimen. Het doel van 
de Commissie is, dat op 10 mei een onvoorwaardelijke 
beslissing inzake de versnelling zal worden genomen. De 
Commissie gaat daarbij van het vaste basisstandpunt uit, 
dat geen factoren van buiten af de beslissing van de Ze s 
moeten prejudiciëren. Op alle andere gebieden is de 
Commissie tot compromissen bereid en wil zij alle medewerking 
verlenen' dat de Lid- Staten deze bereiken. Het is de Commissie 
bekend, dat het landbouwvraagstuk voor Nederland zeer 
belangrijk is. De positie van de Commissie ten deze uiteen
zettend, zegt Prof. Hallstein, dat de essentie daarvan is 
of over de landbouw iets meer door de Commissie zou moeten 
worden gezegd dan in het oorspronkelijke Hallstein-plan 
is gedaan. De Commissie zou dit op zichzelf wel wenselijk 
achten en er bestaan dan ook in de boezem van de Commissie 
gedachten hierover, doch op grond van de Dui tse houding 
is het onmogelijk gebleken om eventuele additionele 
landbouwvoorstellen in Bonn te verkopen. Prof. Hallstein 
heeft zich in Bonn volgens zijn zegg~n tot advocaat van 
de Nederlandse landbouwbelangen opgeworpen, maar hij is 
zowel in overheidskringen als in die van politici er 
ernstig voor gewaarschuwd, dat een insisteren hierop tot 
een Duits non possumus zou leideno De Commissie heeft 
daarom in een tlcoöperative spirit" de aanvullende landbouw
voorstellen in portefeuille gehouden. 

Prof. Hallstein wees er nog op dat de Duitse 
Kabinetsbeslissing ten aanzien van de landbouw niet geheel 
duidelijk is. Men spreekt over de landbouw namelij k alleen 
in verband met de eventuele voors t ellen aan de Zeven t ot 
onderhandeling, waarbij de Duitsers het landbouwpunt willen 
uitsluiten. Uit Hallstein's verdere uiteenzettingen bleek 
echter dat hij zelf van mening is, dat deze uit sluiting 
ook door Duitsland gewenst wordt ten aanzien van interne 
maatregelen van de Zes. Prof. Hallstein wil dus geen nadere 
voorstellen publiceren v66r de Ministerraado Dit zou 
immers tot gevolg hebben een verdaging van de . beslis sing 
op verzoek van Duitsland op 10 mei. 
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Aangezien het landbouw vraagst uk een KWestie i s , 
die voornamelijk tussen Duitsland en ï e derland s~eelt, 
stelt Prof. Hallstein voor dat op ministeriee~- eau een 
tri-partite gesprek Commis sie/NederlandjDui tsland plaateindt . 
Daarbij zou dan de Commissie ook haar eigen standpunt 
duidelijk maken en zou zelf mét eventue le nadere voorstellen 
komen. Prof. Hallstein had gisteren een lange conversatie 
met Scherpenberg gehad, die bereid was aan deze procedure 
mede te werken. 

Alvorens op de landbouwkwestie door te gaan, vraagt 
Minister De Pous nog nadere inlichtingen over de Duitse 
houding inzake de eventuele onderhandelingen me t de Zeven. 
Prof. Hallstein antwoordt dat de Duitsers duideli jk hebben 
gezegd dat, wat ook de resultaten van deze onderhandelinben 
zullen zijn, de acceleratie op 1 januari zal plaatsvinden. 
Voor het overige is dit voorstel niet meer dan een soort 
psychologisch gebaar tegenover bepaalde groepen in Duitsland 
die over de breuk in Europa zorgen hebben. 

Voortgaande over de landbouwpassage vraagt i niste r 
Marijnen of Bonn ook de passage dienaangaande in het 
oorspronkelijke Hallstein-plan wil verwerpen. De heer 
Ha1lstein onderstreept weer dat de situatie in Bonn onduide
lijk is, maar hij sluit niet uit dat een gezamenli jke 
poging van Nederland en de Commissie om tot een compromis 
te geraken in Duitsland succes zou kunnen hebben. 

Daarna doet -de heer Rey mededeling over het aan
staande Comité Spéciä1. Het is Frankrijk geweest, dat 
om een zeer uitvoerige gedachtenwisseling speciaal over 
de landbouw in het ComitéSpécial heeft verzocht. Wormser 
zou dienaangaande bepaalde ideeën hebben, die hij donderdag 
wil voorbrengen. Cattani heeft erop geïnsisteerd dat men 
donderdag niet uiteengaat v66r alle principe-besluiten voor 
de 10e geregeld zijn en wellicht zou, volgens de heer Rey, 
de heer Mansholt dan donderdag in het Comité Spécial 
bepaalde voorstellen moeten indienen. 

Minister De Pous_ repliceert hierop dat, naar zi j n 
mening, het Rey-Comitélniet het juiste forum is om terzake 

- onderhandelingen te voeren en stelt verder dat de kans op 
succes groter zou worden als de Commissie e r toe leon besluiten 
bepaalde voor s tellen op tafel te leggen . De heer Mansholt 
betwijfelt ook of het Comité Spécial deze zaäk zal kunnen 
oplossen , maar meent dat besprekingen in dat Comité ert oe 
kunnen bijdragen de ministeriële besprek i nge n voor te 
bereiden. Hi j is van me ning da t inderdaad de Commissie 
bepaalde voor stellen op tafel moe t leggen. 

Nadat Mini ster Marijnen heeft opgemerkt, dat Bonn 
blij kbaar van de gedachten van de Commissie op de hoogte is, 
zegt Prof. Hallstein dat er in de jongste Commissie-vergade
ring te~zäke nog amendementen zijn voorgest eld, waarover 
echter in afwezighe i d van de heer Mansholt geen be slissing 
kon worden genomen. 
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De heer Marjolin stelt dat het probleem tweeërlei 
is: 
a. Inzake de versnelling van de tariefafbouw op landbouw

gebied heeft de Commissie voorstellen gedaan. Hierover 
zijn zowel Frankrijk als Duitsland tot nu toe aarzelend. 

b. Terzake van contingenten had de Commi ssie in haar eerste 
voorstel geen standpunt ingenomen, maar zij heeft thans 
aan alle regeringen een brief geschreven dat er voor 
landbouwproducten open contingenten moeten zijn en dat 
voor de jaren 1961 en 1962 een 20% verruiming van de 
contingenten moet worden aanvaard en verder dat de 
hoeveelheden, overeengekomen in "long term agreements" 
ook moeten worden verruimd. 

Terugkomend op de door vorige sprekers opgeworpen 
vraag of de Commissie in het Rey-Comité nadere landbouw
voorstellen moet doen, zegt de heer Marjolin dat zulks 
de Ministers een voorwendsel in de hand zou geven ow een 
beslissing daarover aan te houden. Volgens hem zoaefn het 
Rey-Comité de regeringen hun standpunten uiteen blnnen zette~ 
daarna zou de Commissie eventueel een voorstel kunnen doen 
en dat voorstel zou dan op regeringsniveau kunnen worden 
besproken. 

, Minister ne Pous vraagt wat de reactie van de Fransen 
z,al zijn, wanneer de Düitsers en de Nederlanders met de 

I. Commissie in conclave gaan. De heer Marjolin antwoordt 
dat hij hoopt dat de Fransen een Nederlands/Duitse overeen
komst zullen honoreren, maar zulks is echter niet zeker, 
aangezien Frankrijk ~lf op landbouwgebied in zeer grote 
moeilijkheden verkeert. 

Minister De Pous wil geen risico lopen, dat de 
Fransen op 10 mei een spaak in het wiel zullen steken. 

\ In ieder geval hoopt Nederland dan op de "all out" steun 
van de Commissie. De heer Marjolin meent dat Nederlandse en 
Duitse experts donderdag en marge van het Rey-Comité voor
bereidende besprekingen kunnen houden en daarvan Frankri jk 
op de hoogte kunnen stellen. De heer Mansholt wijst erop 
dat materieel de zaak niet zo moeilijk is, maar dat de 

\ moeilijkheden in het bijzonder een politiek karakter 
hebben. . 

Minister Zi~lstra stelt peremptoir, dat de beslissing 
van de Ministerraa om te versnellen eveneens een regeling 
over de landbouw moet inhouden. De Commissieleden zijn 
hiermede accoord. Minister De Pous onderstreept nog eens, 
dat onvoorwaardelijke aanvaarding van de Commissievoorstel
len alleen mogelijk is, indien iets op het landbouwgebied 
wordt gedaan. De heer Rey hoopt dat donderdag reeds een 
principiële overeenkomst tussen de ambtenaren mogelijk zal 
zijno 

De Ministers De Pous en Zijlstra zeggen hierop dat 
het Rey-Comité kan dienen om ministeriële besprekingen voor 
te bereiden. Minister Zijlstra verklaart zich pessimistisch 
over de vraag of de Dûitseri zelfs een gemodereerd 
acceleratie-voorstel op de landbouw zullen accepteren. 
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Minister Marijnen vraagt of de ministeriële ontmoeting 
reeds v66r donderdag kan wo rden voorbereid. Prof. ~allstein 
zou het liefst wachten tot na die dag, maar meent dat 
intussen misschien een onofficiële "Forwarnung" aan Bonn 
mogelijk zou zijno 

- - - - - - - - -
Hierna brengt Minister De Pous de relaties tussen 

de Zes en de Zeven aan de orde. Nederland begrijpt dat 
acceleratie niet afhankelijk kan worden gesteld van een 
eventuele goedkeuring van de Zeven. De Nederlandse Regering 
wenst echter dat de verlaging van het toekomstige buiten
tarief met 20% zoveel mogélijk moet worden vastgelegd. 

Er ontspint zich dan een debat over de vraag of 
op deze 20% al ~f niet de tariefverlagingen als gevolg 
van concessies in de onderhandelingen in het GATT ex art. 
24 ten 6e in mindering moeten worden gebracht. De Neder
landse Ministers menen van wel, doch de Europese Commissie 
waarschuwt ervoor om de Fransen en de Italianen niet te 
ver te drijven. De heer Marjolin ontwikkelt daarbi j een 
theorie, dat het toekomstige buitentarief in feite al 
20% ligt beneden het gewogen gemiddelde van de nationale 
buitentarieven van de zes landen in 19570 Uit dit debat 
wordt duidelijk, ~t de Commissie in de Nederlandse wens 
geen haalbare trek ziet. 

Vervolgens komt de bvestie van het mogelijk terug
draaien van een 20% tariefreductie aan de orde. Van de 

.·zijde van de Commissie wordt gesteld, dat men moet kiezen 
tussen "appeasement" van de Zeven of een sterke onderhande
lingspositie. Voor de heer Hallstein is het dan geen vraag 
dat de Zes niets moeten weggeven voordat zij weten wat zij 
van de Zeven zullen terug~ijgen. 

Daarna k9mt de vraag aan de orde, of het mogelijk 
zou zijn met een gekwalificeerde meerderheid de tarief
verlaging ongedaan te maken, indien de reciprociteit 
onvoldoende zou blijken. Prof. Hallstein meent dat dit 
juridisch onmogelijk is, aangezien het Verdrag in dit 
stadium alleen unanimiteitsbeslissing voorschrijft. 
Minister Zij lstra oppert nog de mogelijkheid om thans met 
unanimiteit een .beslissing te nemen, dat wij er het volgende 
jaar met gekwalificeerde meerderheid op zullen terugkomen. 
Ook hieromtrent uit Prof. Hallstein ~ twijfel.Minister 
De Pous legt nog eens vast, dat op het ogenblik het 
Nederlandse standpunt is, dat de tariefverlaging van 20% 
nu moet worden beslist en alleen met gekwalificeerde 
meerderheid kan worden ongedaan gemaakt o 

De heer Rey merkt op dat wat betreft de conso~~datie 
verschillende mogelijkheden bestaan. De eerste zou Z1Jn 
om hetgee'n per 1 juli 1960 gedaan moet worden, namelijk 
l /3 van 20% alleen te conso~ideren. De Tweede mogelijkheid 
zou Zijn een consolidatie direct van 10% en een beslissing 
over de andere 10% latero De derde mogelijkheid is om op 
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1 juli niets te consolideren, maar de hele beslissing op 
1 januari 1962 te nemen. De Commissie heeft, volgens de 
heer Re{ terzake geen voorkeur, maar de heer Hallstein
laat so to voce weten dat de tweede oplos sing, 10% 
definitief en 10% later te beslissen, hem aanvaardbaar 
voorkomt. 

Vervolgens brengt Minister De Pous de kwestie van 
een voorstel, aan de Zeven te doen, ter sprake. TIe eder
landse Ministers onderstrepen met grote nadruk, dat de 
problemen tussen de Zes en de Zeven niet uitgeput zijn 
door alleen maar over de consequenties van de acceleratie 
te gaan praten. · Het probleem van de scheiding in Europa 
dient te worden opgelost doordat de Zes nieuwe voorstellen 
doen, welke erop gericht zijn om de bestaande tariefmuren 
naar beneden te krijgen in de sensitieve sectoren. Derge
lijke regelingen zouden dan "GATT-wide" moeten worden 
gemaakt. De Zes zouden zich moeten beraden over een nieu~le 
basis voor onderhandelingen met de Zeven, waarbij in plaats 
van de niet meer haalbare Europese vrijhandelszöne - idee 
de aandacht speciaal zou moeten worden gericht op het op 
reciprociteitsbasis aanpakken van de tariefkwesties in de 
gevoelige sectoren. 

Hoewel de Commissieleden hiervoor veel begrip zegden 
te hebben, laten zij niet na bij monde van de heren 
Marjolin en Rey op de gevaren van een te snel te willen 
procederen te wijzeno De voorgestelde 201~verlaging is, 
volgens Mariolin, al heel wat en men moet niet trachten 
de Fransene grote concessies tegelijk te laten slikken. 

Hierna brengt Minister De Pous de kwestie van de 
verdere 201~verlaging na afloop der Dillon-onderhandelingen 
ter sprake. De heer Rey wijst erop, dat dit in Straatsburg 
reeds is afgesproken, waarop de heer Marjolin opmerkt, 
dat de Straatsburgse beslissing is genomen toen er nog 
geen aanbod van 20% was gedaano Minister De Pous zou deze 
kwestie opnieuw gefixeerd willen zien. 

De heer Hallstein vraagt zich af of het wijs is te 
veel hooi op de vork te nemen. Wij moeten geen reacties 
provoceren die de hele zaak op losse schroeven zouden kunnen 
zetteno 

Minister De Pous brengt vervolgens het Nederlandse 
voorstel over, dat de versnelling zou ingaan na het overleg 
met de Zeven, maar in ieder geval niet latetvdan 1 januari 
1961. Prof. Hallstein heeft hiertegen ernstig bezwaar. 
De versnellingsbeslissing moet geheel onafhankelijk van de 
besprekingen met de Zeven worden genomen en wel op 10 mei 
a.s., uit te voeren op 1 januari, waarbij hij vermeldt dat 
de Belgische positie is, dat uitsluitend technische 
redenen liet uitstel moeten conditionnereno 

Tenslotte stelt Minister De Pous de Nederlandse 
opvatt~ng ter discussie, dat de verdere binnenafbraak van 
de tar~even van 10% per 1 januari 1962 niet nu zou moeten 
worden beslist, maar later, bijvoorbeeld wanneer men zou 
weten wat het lot van de 20% verlagmng op het toekomstige 
buitentarief zou zijn. De heer Hallstein zegt dat deze 
tweede afbouw per 1 januari 1962 van 10% extra een essen-
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tieel punt van zijn voorstel is, omdat he t er de Commissie 
om te doen is ~t de binnentarieven per die datum in totaal 
met 50% %UIlen zijn verminderd. MInister De Pous deelt 
tenslotte mede dat de Nederlandse Ministers vanavond 
nader overleg zullen voeren en vervolgens aan de Europese 
Commissie het Nederlandse standpunt morgen, woensdag, 
zullen zenden. 

Prof. Hallstein zou bijzonder gaarne zien dat de 
Nederlandse Regering v66r donderdag haar standpunt had 
bepaald, teneinde de Nederlandse delegatie in staat te 
stellen dan aan de besprekingen in het Rey-Comité deel te 
nemeno Uit deze laatste opmerking blijkt wederom, dat de 
Commissie zich voorstelt in het Rey-Comité zo mogelijk 
tot in de practijk bindende beslissingen te komen. 
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